
بازیگر    نشست صمیمانه علی نصیریان 
پیشکسوت سینما، تئاتر و تلویزیون با اعضای 
باشگاه مخاطبان موزه سینما با عنوان »یک 
عمر خاطره، نمای نزدیک« چهارم شهریور 
در سالن فردوس این موزه برگزار شد. در 
ابتدای این نشست نصیریان درباره علاقه 
برای  من  گفت:  نمایشنامه نویسی  به  خود 
نمایشنامه نویسی به تئاتر نیامده بودم بلکه 
برای بازیگری آمده بودم و به طور کامل تمرکزم 
روی بازیگری بود. من معتقدم جوهر کار تئاتر، 
بازیگری است. هر هنری اعم از کارگردانی، 
تهیه کنندگی، طراحی صحنه و لباس و... جای 
خود را دارد اما بازیگری با تمام این هنرها 
متفاوت است زیرا تمام این عوامل در بازیگری 
خلاصه می شود. وی افزود: گاهی تصور می شود 
بازیگر نیز یکی از عواملی است که باید در اختیار 
کارگردان قرار گیرد و کارگردان از او برای بیان 
کار خود استفاده  کند، در حالی که این گونه 
نیست. بازیگر خودش مولف، آرتیست خلاق، 
نویسنده است و نقش را با اجرا و بازی خود 
می نویسد. نصیریان بیان کرد: اگر تعداد معدودی 
نمایشنامه نوشتم تنها سیاه مشق هایی بود 
که می خواستم برای خودم نوشته باشیم و به 
همین دلیل تمام این کارها را خودم اجرا کردم. 
بعدها این نمایشنامه ها به شکل کتابی با عنوان 
»تماشاخانه« به چاپ رسید، این کتاب را به 
اصرار دوستان چاپ کردم تا علاقه مندان به تاریخ 
نمایشنامه نویسی آن را مطالعه کنند. نصیریان 
درباره صدای دوبلورها در آثار سینمایی ادامه 
داد: علی حاتمی معتقد بود دوبلور با بیان خود 
چیزی به کار اضافه می کند اما من با او هم عقیده 
نیستم؛ من معتقدم در همه جای دنیا برای دوبله 
از صدای خود بازیگر استفاده می کنند زیرا خود 
آن بازیگر، نقش را بازی کرده و به زیر و بم کار 
آشناتر است. بازیگر مجموعه »هزاردستان« 
درباره نقش جایزه در زندگی یک بازیگر بیان 
کرد: جایزه جایگاه جدی و اثربخشی برای آدمی 
مثل من ندارد البته که از دریافت آن خوشحال 
می شوم اما زیاد تاثیرگذار نیست. زمانی که تئاتر 
را شروع کردیم اصلا به فکر اسم و رسم و دریافت 
جایزه نبودیم، نمی دانم هنر بازیگری برای ما چه 
جاذبه ای داشت که به این موارد فکر نمی کردیم. 
پیشنهاد نمی دهم که شما هم این گونه باشید 
چرا که زمانه عوض شده است. مهم این است 
که کار خود را جدی بگیریم. بازیگری کاری 
خلاقانه و دشوار است که زحمت و تلاش و البته 
لذت دارد؛ اولین کسی که از کار لذت می برد 
خودتان هستید و این لذتی ماندگار است. وی 
درباره تفاوت بازی در تئاتر و سینما گفت: بنیاد 
کار سینما و تئاتر یکی است اما در میدان عمل و 
اجرا، کار هر یک متفاوت است. یکی دارای صحنه 
و تماشاگر است و در دیگری میان تماشاگر 
و صحنه توسط دوربین و لنزها فاصله وجود 
دارد. در تئاتر با این ذهنیت باید تظاهر به نقش 

کنید که تماشاگر زنده با شماست و در نوع ارائه 
احساستان باید توانمند باشید تا آن حس های 
درونی را منتقل کنید. حفظ و تداوم حس در 
سینما یکی از چالش هایی است که بازیگر با آن 
مواجه است. وی همچنین درباره حضورش در 
فیلم سینمایی »ستارخان« ساخته علی حاتمی 
افزود: علی حاتمی فیلمنامه ستارخان را پیشنهاد 
داد و من به او گفتم علاقه ای به بازی در یک فیلم 
اکشن و جنگی ندارم و حاتمی گفت فیلم من 
اکشن نیست. کار با علی حاتمی همیشه برای 
من مطلوب بود اما فکر می کنم این فیلم آن طور 
که باید نظر مردم را به خود جلب نکرد. داریوش 
مودبیان، کارگردان و نمایشنامه نویس نیز در 
بخشی از این نشست گفت: دوستی ای که با آقای 
نصیریان دارم به بیش از ۶۰ سال برمی گردد. با 
کارهای ایشان در تئاتر، تلویزیون و برنامه های 
اداره هنرهای دراماتیک آشنا بودم. یکی از 
مکتب هایی که تئاتر را از آن طریق آموختم 
برنامه هایی بود که در سال ۱۳۳۹ با کارگردانی 
علی نصیریان برگزار می شد و من تماشاگر 
این دوره ها بودم و در آنجا برای نخستین بار 
ایشان را از نزدیک دیدم. او همیشه به موقع 
سر کار حاضر می شد و هنوز هم وقت شناس 
هستند. آن زمان ۱۴ ساله بودم و این برخورد 
برای بسیار سازنده بود آنقدر که راه خود را از آن 
زمان پیدا کردم و این دوستی برای من بسیار 
ارزشمند است. نصیریان در ادامه بیان کرد: آنچه 
که ما را تا به امروز حفظ کرده زبان و فرهنگ 
ما است. هزاران سال پیش فردوسی شعری 
سروده است که ما هنوز هم آن را می خوانیم و 
هنر همین است؛ نگه دارنده و حفظ  کننده. هر 
اتفاقی بیفتد، هنر و ادب این مملکت ما را به 
هم پیوند می دهد و حفظ می کند. نخستین 
کلاس تئاتر را در سال ۱۳۲۹ رفتم و عمر خود را 
برای تئاتر گذاشتم و کار دیگری جز بازیگری و 
تئاتر و سینما نکردم. هنر همین است؛ اگر کسی 
وارد حیطه هنر می شود صحبت دو یا چند سال 
نیست بلکه صحبت از یک عمر است. وی با اشاره 
به همکاری خود با داریوش مهرجویی در فیلم 

»گاو« افزود: مهرجویی بازی مرا هدایت کرد و 
معمولا نخستین چیزی که مرا مجذوب می کند 
متن نمایش، نگاه و شناخت کارگردان است که 
در مورد فیلم »گاو« همه این ویژگی ها وجود 
داشت. مهرجویی و ساعدی با همکاری یکدیگر 
فیلمنامه »گاو« را نوشتند و وقتی آن را دیدم 
متوجه شدم که مهرجویی یک آدم دیگر است 
و شیفته او شدم. این بازیگر پیشکسوت سینما، 
تئاتر و تلویزیون گفت: کارگردان دیگری که 
شیفته او شدم ناصر تقوایی بود؛ او نگاه و وسواس 
خاصی در سینما داشت. زمانی که نقش مستر 
فرهان در »ناخدا خورشید« را به من پیشنهاد 
داد چون خودش در جنوب زندگی کرده بود 
مرا به خوبی راهنمایی کرد. کارگردانان خوب 
تنها یک سرنخ به بازیگر می دهند و تقوایی این 
گونه بود. برای راهنمایی نقش مستر فرهان تنها 
یک جمله به من گفت؛ »دلالی است که یک 
دندانش طلاست« و من به دنبال نقش رفتم و 
آن را پیدا کردم.نصیریان همچنین با اشاره به 
همکاری با دیگر کارگردان ها نیز اظهارکرد: 
همایون غنی زاده فیلمنامه »مسخره باز« را 
برای من فرستاد از متنی که برای فیلم به من 
داد فهمیدم که او انسانی نوآور و خلاقی است. 
همچنین مسعود جعفری جوزانی که یکی از 
کارگردان های کاربلد سینماست که درس 
سینما را در آمریکا خوانده است. وقتی فیلمنامه 
»جاده های سرد« را به من داد فهمیدم در 
کار خود به درستی وارد است چون نگاهش و 
حرف هایی که می زند به بازیگر ایده می دهد و 
تقوایی و مهرجویی نیز با سوابق درخشانی که 

دارند، این گونه هستند.
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خسروشاهی همچنان 
تحت مراقبت 

 حمید جبلی:
دلتنگتئاترشدهام

بر  »گذری  پژوهشی  نشست   
درام نویسی ایرانی از میرزاآقا تبریزی تا 
درام نویسان معاصر« با نگاهی به نمایشنامه 
»سوسمار« روز جمعه سوم شهریور ۱۴۰۲ 
با همکاری موسسه فرهنگی اوسان در 
شد.  برگزار  قریب  فرهنگان  مجموعه 
حمید جبلی بازیگر، کارگردان، نویسنده، 
نویسنده،  رحمانیان  محمد  صداپیشه، 
کارگردان و مدرس تئاتر، رحمت امینی 
نمایشنامه نویس، کارگردان و پژوهشگر و 
میترا علوی طلب پژوهشگر تئاتر و مدرس 
دانشگاه در این نشست که با مدیریت علی 
کریمی پژوهشگر ادبیات برگزار شد، حضور 
داشتند. در ابتدای این نشست، حمید جبلی 
ضمن خوش آمدگویی به حاضران در نشست 
گفت: همه کاره  هیچ کاره به من می گویند. 
ما بچه های قدیم کانون که از دهه ۵۰ در 
کلاس های این مجموعه شرکت می کردیم 
در همه زمینه های هنری تجربه کسب 
کردیم. شاید به خواسته خودم بوده که 
۲ دهه از تئاتر دور بوده ام ولی خیلی زیاد 
دلتنگ تئاتر شده ام و دوباره می خواهم 
کارهایی در حد توانم انجام دهم. وی ادامه 
داد: من از دهه ۶۰ عکاسی تئاتر می کردم 
و به  واسطه آتیلا پسیانی در گروه »تئاتر 
بازی« بودم و اصلا روابطم با تئاتر قطع 
نشده بود. جبلی یادآور شد: تئاتر و ادبیات 
نمایشی همیشه بر هنرها تأثیرگذار بوده 
است. سینما نیز قصه گویی را از نمایش 
الهام می گیرد و به شکل امروزی نمایان 
می شود. محمد رحمانیان دیگر سخنران 
این نشست درباره جبلی گفت: حمید جبلی 
همیشه برایم عجیب بود. وقتی نخستین 
کارهایش را دیدم برایم سؤال شد که آدمی 
که آثار طنز زیادی در کارنامه هنری خود 
دارد چرا این قدر تلخ اندیش است. وی افزود: 
جبلی در عکاسی، کارگردانی و نویسندگی 
بسیار درخشان است و به نظرم هرجایی 
که بوده اثری از خود باقی گذاشته است. 
رحمانیان اظهار کرد: در نمایشنامه جدید 
ردپای  یعنی »سوسمار«  جبلی  حمید 
تئاتر ابزورد و جهان واقعی کاملا مشهود 
است. به  نظرم این نمایش برای مخاطب 
بسیار جذاب خواهد بود و جسارت را در 
فضای فانتزی و واقعی جبلی می توان دید. 
میترا علوی طلب هم بیان داشت: قدمت 
نمایشنامه نویسی در ایران به  اندازه یونان 
از عمر آن  ۱۷۰ سال  نیست و حدود 
می گذرد. از سال ۱۲۲۹ هجری شمسی که 
آخوندزاده اولین نمایشنامه اش را می نویسد 
تا سال ۱۳۲۱ که دوران پهلوی اول است ما 
شاهد دوران تکوین نمایشنامه نویسی در 
ایران هستیم. در این دوران امر قدیمی و 
سنتی دیگر قابل پذیرش نیست و از طرفی 
رویارویی با امر جدید کمی هراسناک بوده 
است. در نتیجه نویسندگان شروع به نوشتن 
کرده و نمایشنامه هایی خلق می کنند که 
از یک طرف نقد به سنت و از طرفی دیگر 
نقد به مدرنیته است. نمایش »سوسمار« 
از روز دوشنبه ۶ شهریور ساعت ۲۰و۱۵ با 
مدت زمان ۶۰ دقیقه اجرای خود را در تالار 

چهارسو تئاترشهر آغاز می کند.

خسروشاهی،  خسرو   
دوبلور  و  ماندگار  صدای 
که  کشورمان  پیشکسوت 
مدتی در بیمارستان بستری 
منزل  در  اکنون  بود،  شده 
درمان  و  مراقبت  تحت 
بانکی، دوبلور  است. شهراد 
و مدیر روابط عمومی انجمن 
سرپرستان  و  »گویندگان 
گفتار فیلم« در گفت وگویی 
با ایسنا درباره شرایط جسمی 
از  پس  خسروشاهی  خسرو 
ترخیص از بیمارستان، گفت: 
چند روزی است که استاد از 
بیمارستان مرخص و به منزل 
منتقل شده اند. خدا را شکر 
حالشان بهتر است اما همچنان 

تحت نظر و مراقبت هستند. 

 دبیر جشنواره تئاتر کودک ونوجوان:
یکجشنوارهبینالمللیرا

بومینبینیم!
 دبیر بیست وهشتمین جشنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان تاکید کرد که این جشنواره، یک 
جشنواره بین المللی است و نباید با مقیاس های یک 
جشنواره بومی یا استانی برگزار شود. امیر مشهدی عباس 
در گفت وگو با ایسنا با تشریح دلایل انتقال این دوره از 
جشنواره از همدان به یزد گفت: برگزاری جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان در تهران بسیار راحت تر از آن بود که 
آن را در یک استان دیگر برگزار کنیم اما یکی از دلایل 
برگزاری جشنواره در خارج از تهران، این است که 
فرصت برگزاری این رویداد بزرگ در استان ها وجود 
داشته باشد تا انگیزه ای باشد برای تقویت زیرساخت ها، 
تجهیز سالن ها و ارتقای امکانات در دیگر نقاط کشورمان. 
او یادآوری کرد: همدان هم در آغاز برگزاری جشنواره، 
سالن های تئاتر مجهزی نداشت ولی برپایی جشنواره، 
انگیزه ای شد برای ارتقای امکانات نمایشی این استان. در 
حال حاضر در استان یزد هم فعالان تئاتر زیادی مشغول 
به کار هستند و امیدواریم با برگزاری جشنواره، فعالان 
تئاتر این استان فعال تر شوند و سالن های آن ارتقا پیدا 
کنند. مشهدی عباس درباره مشکلات برگزاری جشنواره 
در همدان توضیح داد: این گونه فعالیت ها نیازمند 
مساعدت شهرداری، استانداری، فرمانداری، اداره کل 
ارشاد استان و... است چون به هر حال برگزاری جشنواره 
در هر استانی، هزینه های خاص خود را دارد. به خصوص 
که جشنواره تئاتر کودک و نوجوان جزو ۲۰ جشنواره برتر 
این حوزه در دنیاست و سال هاست در قامت یک جشنواره 
بین المللی برگزار می شود و دنبال کنندگان خاص خود را 
دارد بنابراین نمی توان آن را مانند یک جشنواره استانی یا 
بومی برگزار کرد و لازم است این جشنواره استانداردهای 
بین المللی را رعایت کند. او اضافه کرد: استان یزد برای 
برگزاری جشنواره ابراز تمایل بسیاری داشت و قرار شد 
کل هزینه های جشنواره به صورت پنجاه پنجاه میان 
تهران و یزد تقسیم شود. این در حالی است که همدان 
گفته بود فقط بخشی از هزینه ها را تقبل می کند و از 
آنجا که وزارت ارشاد هم مشکلات و محدودیت های 
خاص خود را دارد، این شکل از همکاری برایش مناسب 
نبود. مشهدی عباس با اشاره به اصرار وزیر ارشاد بر 
ماندن جشنواره در همدان توضیح داد: آقای وزیر همه 
تلاشش را به کار گرفت تا جشنواره در همدان بماند. 
مانند بسیاری از جشنواره های معتبر جهان که به نام 
شهر برگزارکننده شناخته می شود. در راستای همین 
تلاش و اصرار وزیر بود که سال گذشته  وزارت ارشاد تمام 
هزینه های جشنواره را تقبل کرد ولی نمی توان در هر 
دوره چنین کرد. این کارگردان تئاتر با توضیح هزینه های 
گوناگون برگزاری یک جشنواره خاطرنشان کرد: بخش 
عمده هزینه ها، تامین کمک هزینه و جوایزه گروه های 
شرکت کننده است و خیلی مهم است که در این زمینه به 
روز باشیم چون شرایط مانند گذشته نیست که با کمک 
هزینه ای مختصر بتوان یک اثر نمایشی را به اجرا رساند. 

علی نصیریان:

 عمر خود را برای تئاتر گذاشتم

فیلم مینا ساداتی در 
جشنواره »تیرانا«

»بریدگی«  کوتاه  فیلم    
ساخته مینا ساداتی در بخش 
جشنواره  پانورامای  مسابقه 
تیرانا در کشور آلبانی به نمایش 
جشنواره  می شود.  گذاشته 
در  امسال  نا  تیرا بین المللی 
تاریخ ۲۳ تا ۲۹ سپتامبر )۱ تا 
نا، کشور  ۷ مهر( در شهر تیرا
آلبانی برگزار خواهد شد. مینا 
ساداتی بازیگر سینما، اولین 
تجربه فیلم سازی اش را با این 

فیلم پشت سر می گذارد. 


